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کنسرت سیروان خسروی در نمایشگاه بین المللی کنسرت آنلاین شهرام ناظری در تالار وحدتاجرای موسیقی اقوام ایران

ندا سیجانی
روزنامه نگار

پارتیتورهای موسیقی در دفتر سیزدهم
»هرگونه ممانعت و برهم زدن و اخلال در اجراهــای زنده ای که دارای مجوز از وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی هستند، ممنوع است و نیروی انتظامی برابر مقررات با متخلفان برخورد می کند. 
همچنیــن اگر از ســوی خواننده یا گروه موســیقی، رفتاری غیرحرفه ای ماننــد پلی بک خوانی یا 
فالــش خوانی روی صحنــه رخ دهد، در هیأت رســیدگی به تخلفات مبتنی بــر آیین نامه جدید، 
بــه این موارد رســیدگی می شــود و احکامــی در این زمینه صادر و اجرا شــده اســت، امــا از باب 
اینکه حواشــی رسانه ای در فضای مجازی به  وجود نیاید به شــکل مصداقی اطلاع رسانی نشده 
اســت.« این بخشــی از صحبت های محمد اللهیاری، مدیرکل دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و 
ارشــاد اسلامی درباره مشکلات حوزه موسیقی اســت. در واقع سخن گفتن ازبدنه حساس این 
وزارتخانه اســت که در هر دوره و مدیریتی بدون حاشــیه نبوده و نیست. سابقه انتخاب محمد 
اللهیاری به عنوان مدیر دفتر موســیقی، به اردیبهشــت 98 برمی گــردد. رضایتمندی از حضور 
او دراین مرکز موجب شد در دولت ســیزدهم هم باردیگرسکانداری این دفتر را برعهده بگیرد. 
مدیرکل دفتر موســیقی، برنامــه و ایده های تــازه ای در دولت جدیــد دارد او در این گفت و گو به 
موضوعات مختلفی از جمله قیمت تعریف شده بلیت کنسرت ها،ساماندهی بخش محتوایی 
موســیقی پاپ، رویکرد جدید به جشــنواره های موســیقی همچون فجر، جــوان و نواحی ایران 

پرداخته که در ادامه می خوانید.

ë  یکــی از موضوعــات مهــم و حاشــیه ســاز حــوزه
موسیقی بویژه در ماه های اخیر، بحث قیمت گذاری 
بلیت های کنســرت اســت. آیــا دولــت می تواند بر 

قیمت بلیت ها نظارت داشته باشد؟
موضوع قیمت گذاری بلیت کنســرت ها مبحث 
تازه ای نیست. به یاد دارم سال 98 که مدیریت دفتر 
موســیقی را برعهــده گرفتم درهمــان برهه زمانی، 
موضوع قیمت بــالای بلیت اجراهای صحنه ای در 
رسانه ها بسیار محل گفت و گو بود و درهمان دوران، 
مکاتبــه ای بــا دفترحقوقــی وزارت ارشــاد داشــتم و 
بواســطه ایــن دفتر، بــا ســازمان حمایــت از حقوق 
مصرف کنندگان مکاتبــه ای انجام گرفت و ضوابط 
قانونی قیمت گذاری کالا ها بررســی شــد و پاســخی 
کــه دریافــت کردیم ایــن بود کــه کالاها درکشــور به 
چند دســته تقســیم می شــوند، کالاهای گروه اول از 
اقلام ضروری مردم هســتند و دولت می بایست بر 
قیمت گذاری آنها نظارت کند تا خارج از توان مردم 

عرضه نشود مانند گندم.
دســته های  بعــدی،  رده هــای  در  کالا هــا  ســایر 
دوم، ســوم ، چهــارم و... قــرار می گیرنــد اما عمدتاً 
خدماتی مانند کنسرت جزو کالاهایی است که شیوه 
قیمت گذاری آن به این صورت است که واحد ارائه 
دهنــده خدمات یا واحد تولیدی، پایه ای را به عنوان 
قیمت تمام شــده خدمات خود در نظر می گیرد و 
درصدی را به عنوان ســود معقــول در نظر می گیرد 
و تابــع قــدرت خرید مــردم در بــازار، قیمت نهایی 
محصول خود را ارائه می کند و اگر شکایتی نسبت به 
قیمت اعلام شده بر آن کالا و خدمات وجود داشت 
ســازمان حمایت از حقوق مصرف کنندگان نسبت 
بــه این موضــوع ورود می کنــد. بعد از این پاســخ و 
مکاتبات، جلساتی با سالن دار ها و شرکت ها برگزار 
کردیــم و ایــن مباحث منتقل شــد. در ضمن ســال  
1400 که کرونا درحال فروکش کردن بود و پیش بینی 
آغاز اجرا ها وجود داشــت، توافق هایی با ســالن ها و 
شــرکت ها انجام گرفت تا براین اســاس، نرخ اجاره 
بهای ســالن ها افزایش پیدا نکند و شرکت ها و تهیه 
کننده ها، دستمزد گروه و خواننده ها را در یک سطح 
نــگاه دارند تا تأثیری بر قیمت تمام شــده بلیت ها 
نگــذارد و بــا توجــه به فشــار اقتصــادی، مــردم هم 
بتواننــد از حضــور در اجراهای صحنــه ای بهره مند 
شوند، اما با توجه به افزایش نرخ همه اقلام در سال 
1400، افزایش اجاره بهای ســالن های کنســرت هم 
مســتثنی از این موضــوع نبوده، لاجرم شــرکت ها و 
تهیه کننده ها با توجه به خدماتی که ارائه می دهند، 
قیمــت بلیت هــای اجراهــای صحنــه ای را افزایش 
داده اند. از ابتدای امسال تا به امروز هم دو جلسه با 
شرکت ها برگزار کردیم و توافق هایی حاصل شد که 
بر این مبنا، قیمت بلیت ها در سال 1401 بیش از این 
افزایش پیدا نکند و این موضوع تحت کنترل است، 

البته قیمت تمام شده بلیت ها در تهران و در مراکز 
استان و در شهرستان های دیگر باید متفاوت باشد.

براین اســاس دفتر موســیقی، نسبت به قیمت 
بلیت های کنسرت بی تفاوت نبوده و نیست، اگرچه 
پیش از این سابقه نداشته که نسبت به قیمت بلیت 
کنسرت ها به صورت مستقیم ورود پیدا کند اما چون 
وضعیــت اقتصــادی و منافــع مــردم مهم اســت، 
دراین سه سال اخیر، جلسات مختلفی با شرکت ها 
و تهیــه کنندگان برگزار کردیــم و همچنان در تلاش 
هستیم، نقش مؤثری داشته باشیم تا قیمت گذاری 

عادلانه ای صورت پذیرد.
ë  تعرفه دقیق دفتر موســیقی برای سالن های تهران

چه میزان است؟
دفتر موســیقی تعرفــه ای تعیین نکرده اســت، 
البتــه اجاره بهــای ســالن های زیرمجموعــه بنیــاد 
رودکــی نســبت بــه ســالن های خصوصــی و تهیــه 
کننده های بخش خصوصی کمتر اســت. همچنین 
در جشنواره موسیقی فجر که وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی متولی آن است، قیمت بلیت های کنسرت 
معمــولاً 30 درصد کمتــر از اجراهایی اســت که در 
طول ســال برگزار می شود تا اقشــاری از مردم که در 
طول سال امکان بهره مندی از این اجرا ها را ندارند، 
بتوانند از این برنامه های هنری بهره مند شوند. نکته 
دیگــر اینکه قیمت بلیت کنســرت ها، جزو کالاهای 
درجــه یــک نبــوده تــا دولــت بــر آن قیمت گــذاری 
مستقیم داشته باشد، اما موظف به نظارت است و 
اگر اعتراضی نســبت به این موضوع باشــد با کمک 

نهادهای نظارتی برطرف خواهد شد.
ë  موضوع دیگر درخصوص مجوز اجراهای صحنه

است. به طور مثال کنسرت سیروان خسروی در اهواز 
که حاشیه ساز شــد. مجوزی که از سوی دفتر موسیقی 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی صادر می شــود چه 

میزان اعتبار قانونی دارد؟
صــدور مجــوز درکل کشــور براســاس آیین نامــه 
نظــارت بر انتشــار و اجرای آثار موســیقایی اســت و 
دراین آیین نامه پیش بینی شده در چه شرایطی یک 
اجــرای صحنه ای ملغی شــود. براین اســاس طبق 
آیین نامــه، صــدور مجوز ها چــه در تهــران و چه در 
شهرستان ها، باید با طی شدن مراحل قانونی انجام 
بگیرد. به طورمثال اطلاع رســانی اسامی هنرمندان 
حاضــر در اجراهــای صحنه ای به دفتر موســیقی یا 
اداره کل ارشــاد استان. همچنین تأیید قطعاتی که 
قراراســت اجرا شود و در مرحله بعد دفترموسیقی 
یــا اداره کل ارشــاد اســتان موظف اســت بــا مراجع 
ذیصــلاح مکاتبه کنــد و در ادامه، ایــن تأییدیه ها به 
نیروی انتظامی، مجموعه اماکن استان ها و شورای 
فرهنگی عمومی ارسال می شــود و پس از آن، اداره 
کل ارشــاد اســتان یا دفتر موســیقی در تهران مجوز 
اجــرا را صــادر می کنــد. به طــور مثال در بنــد 2-3-

3 ایــن آیین نامــه پیش بینــی شــده در شــرایط غیر 
منتظــره مانند اعلام عــزای عمومی در کشــور یا در 
مواقع حوادث غیرمترقبه و بلایای طبیعی، اجرای 
برنامه هــا در زمان تعیین شــده متوقف می شــود و 
برگزارکننده موظف به برگرداندن هزینه ها به مردم 
اســت. همچنین دراین آیین نامه )بنــد 7-4( آمده 
هرگونه ممانعت و برهم زدن و اخلال در اجراهای 
زنــده ای کــه دارای مجــوز از وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی هســتند، ممنوع اســت و نیــروی انتظامی 
برابــر مقــررات بــا متخلفــان برخــورد می نمایــد و 
نباید هیچ گونه اخلالــی در صدور مجوز ها به وجود 
آیــد، البتــه دراســتان ها بــه لحــاظ اقتضــای زمان و 
مکان ملاحظاتــی وجود دارد که پذیرفته اســت اما 
تقاضــا این اســت، بررســی تمامی ایــن ملاحظات 
و اقتضائــات قبــل از صــدور مجــوز انجــام بگیــرد. 
به طورمثال مناســب نبودن سالن کنســرت یا زمان 
اجرا  یا هر چیز دیگری از این جنس که فکر می کنیم 
ممکن است موجب برهم خوردن شرایط عمومی 
در آن شهرســتان یا استان باشــد می بایست قبل از 
صدور مجوز در شورای تأمین لحاظ شود اما بعد از 
این اتفاقات، تبعات لغــو مجوزها بیش از برگزاری 
آن اســت و بــه جهــت رســانه ای و اعتبــار عمومی، 
آســیب زننده اســت لذا ایــن اختیارات در اســتان ها 
و ادارات ارشــاد اســتان ها پیش بینــی شــده تــا پس 
ازکسب نظر مراجع قانونی، تأییدیه های لازم اخذ و 

در پایان مجوز کنسرت مورد نظر صادر شود.
البته اتفاقاتی ازاین دســت انگشــت شــمار بوده 
چــرا که لازم اســت حقــوق عامه مــردم و گروه های 
هنری در نظر گرفته شــود، گرچه مــردم و گروه های 
هنــری، منافع و مصالح کشــور را از منافع و مصالح 
خــود بالاتــر می داننــد و آن را تمکین می کننــد، اما 
موضــوع این اســت که منافع و مصالح اســتان باید 
قبل از صدور مجوز لحاظ شــود که موجب تقابل ها 
و تضاد ها و تعارض منافع نشود و امیدوارم در طول 
ســال همین موارد اندک هم با گفت و گو و مفاهمه 

برطرف شود.
ë  ،نکته دیگر در باب موسیقی، مجوز اشعار و ترانه ها

بویژه در بخش موســیقی پاپ اســت، چراکه چندان 
پرمحتوا و کیفی نبوده؛ برنامه ریزی و ساماندهی دفتر 

موسیقی دراین زمینه چیست؟
دربــاره افزایــش کیفیــت اجراهای صحنــه ای یا 
محتوای موســیقی باید بگویم بخشی از فرایندهای 
نظارتی در شوراهای شعر و موسیقی انجام می گیرد 
تــا به جهــت محتوایی و کیفــی، آثار ارزشــمندی در 
دســترس مــردم باشــد. همچنیــن بــه جهــت فنی 
اشــکالاتی که ممکن است از جنس فالش خوانی یا 

پلی بک خوانی وجود داشته باشد، مرتفع شود.
بر این اســاس در آیین نامه صدور مجوز انتشــار 
و نظارت بر انتشــار آثار موســیقایی که سال 1400 در 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی به تصویب رسید. 
یکــی از مــواردی کــه به آن اشــاره شــده، این اســت 
کــه اگر از ســوی خواننده یــا گروه موســیقی، رفتاری 
پلی بک خوانــی روی صحنــه  غیرحرفــه ای ماننــد 
رخ دهــد، در هیأت رســیدگی بــه تخلفات مبتنی بر 
آیین نامه جدید، به این موارد رسیدگی می شود. به  
طور مثال در8-7 ماه گذشته در خصوص تخلفات 
حوزه موسیقی بیش از 9 جلسه برگزار شد و نزدیک 
بــه 50 حکم بــرای افــراد یا شــرکت ها صادرگردید. 
مانند تأخیر یک ســاعته در شروع اجرای صحنه ای 
که موجب ضایع شــدن وقت و هزینه مردم است و 
هیأت تخلفات در این مورد حکم صادرکرده است. 
یا مغایر بودن اثر منتشــر شــده با آنچه روی صحنه 
اجرا شــده  یــا رفتــاری که از ســوی گروه یــا خواننده 
ســر زده و مغایــر با عــرف و ضوابط بــوده و... که در 
این موارد هیأت رســیدگی به تخلفــات ورود کرده و 
البته دیدگاه دفترموســیقی یا شــورای موســیقی به 
موضــوع پلی بک خوانی و مواردی از این دســت که 
در آیین نامه تصویب شده و جزو تخلفات محسوب 
می شــود، ایــن اســت کــه ورود جدی تــری داشــته و 
احکام محکم تری صادر کند. البته عموم خواننده ها 
و هنرمنــدان ضوابط را به  صــورت حرفه ای رعایت 
می کنند و مشــکلی از این جهت نیســت اما ممکن 
اســت مانند هر فعالیت دیگری اشــکالاتی از سوی 
عــده کمــی از افــراد وجود داشــته باشــد کــه باید به  

صورت قانونی با آن برخورد شود.
ë  آیــا هنرمندانــی کــه پلی بک خوانــی می کننــد از

شرکت در اجراهای صحنه ای محروم می شوند؟
هنرمندانــی کــه در اســتان های دیگــر دســت به 

چنین تخلفاتی می زنند، ادارات کل فرهنگ و ارشاد 
اســلامی آن استان می توانند به شکل قانونی هیأت 
رســیدگی به تخلفات تشــکیل بدهند چراکه مرجع 
صدور مجوز بوده و اعضای هیأت در خود آیین نامه 
پیش بینی شــده اند، اما اگر خواننده یا گروه نســبت 
بــه آن رأی اعتــراض داشــتند، می توانند بــه تهران 
تقاضــای تجدید نظر بدهند ولی اگر تخلفاتی ازاین 
دست که دفتر موسیقی مجوز های آن را صادر کرده 
در پایتخــت رخ بدهد، هیأت رســیدگی به تخلفات 
در تهــران تشــکیل خواهد شــد. البته دامنــه احکام 
متفاوت است و احتمال دارد برخی تخلفات صرفاً 
به تذکر نیاز داشــته باشد و با یک تذکر کتبی مسأله 
حل شــود یا بســته به نوع تخلفی که صورت گرفته، 
کار آن گروه تعلیق شــود. البته این موارد اهرم های 
بازدارنــده بــرای افزایــش کیفیــت اجــرای هنــری و 
رعایت هر چه بیشتر ضوابط برای عموم هنرمندان 
است. براین اساس برای هنرمندانی که دراجراهای 
صحنه ای فالش خوانــی یا پلی بک خوانی می کنند، 
احکامــی در این زمینه صادر و اجرا شــده اما از باب 
اینکه حواشی رســانه ای در فضای مجازی به  وجود 
نیاید به شــکل مصداقی اطلاع رسانی نشده است. 
با توجه به حساســیت شــورای موســیقی نسبت به 
این مســائل، در حال حاضــر در مرحله گفت و گو با 
گروه ها و خواننده ها هستیم تا ایام ماه محرم و صفر 
فرصتــی برای تقویت فنی این هنرمنــدان و ارتقای 
کیفــی گروه هــای موســیقی باشــد و دفترموســیقی 
نســبت به این موضوع نگاه جدی دارد تا حقوقی از 

مردم و مصرف کننده ضایع نشود.
ë  مبحث دیگر درباره موســیقی اقوام ایران اســت؛

موضوعی که طی این سال ها مورد توجه بوده و آقای 
اسماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در این زمینه 
تأکید بسیاری داشته اند. دفتر موسیقی در دوره جدید 
فعالیت های خود در راســتای حمایت از موســیقی 

اقوام ایران چه رویکرد تازه ای دارد؟
موسیقی اقوام ایران با فرهنگ و مذهب رسمی 
کشــور قرابــت دیرینــه ای دارد و در نقــاط مختلــف 
ســرزمین مان گســترده و تنیده شده اســت، اما این 
گونه موســیقی، در پایتخت نمایندگان کمتری دارد 
و بــه همیــن دلیــل ممکن اســت صدای موســیقی 
نواحی ایران با بســامد کمتر یا ضعیف تری شــنیده 
شــود. بنابرایــن وظیفــه و رســالت مــا نســبت بــه 
ایــن گونــه شــریف موســیقی  بســیار اســت و در این 
اندیشه هستیم جشنواره موســیقی نواحی ایران به 
سمت وسویی سوق داده شود تا تقریباً همه مناطق 
مختلف کشورمان از این موسیقی های اصیل و کهن 
بهره منــد شــوند. به این صــورت که بتوانیــم قبل از 
حضــور گروه های برگزیده در اســتانی مانند کرمان، 
این اجراها را به  شــکل منطقــه ای در نقاط مختلف 
کشــور برگزار کنیم و بعد از آن، گروهای برگزیده در 
مراســم اختتامیه جشــنواره موســیقی نواحی ایران 
در اســتان مورد نظر، اجرای برنامه داشــته باشــند و 
فکــر می کنم این ایــده در ســال بعد اجرایی شــود، 
امــا در ســال جاری دبیر ایــن دوره از جشــنواره آقای 
محمدعلی مرآتی، تصمیم دارنــد قبل از برگزاری 
جشــنواره، بــه نقاط مختلف کشــور ســفر کــرده و با 
گروه های مختلف صحبت و دیدار کنند تا دست کم 
7 یا 8 نقطه که تمرکزگاه های اصلی موسیقی نواحی 
در کشورمان هستند، آمادگی حضور برای جشنواره 
را داشــته باشــند. طبیعی اســت برگزاری جشــنواره 
تنها بخشــی از حمایت ما از موســیقی نواحی ایران 
است و در حال حاضر آنچه بیشترین نیاز هنرمندان 
حوزه موســیقی نواحــی را دربرمی گیرد، این اســت 
که مشــمول بیمه های تأمین اجتماعی، بیمه های 
تکمیلــی و درمانــی شــوند. برایــن اســاس در ســال 
جدیــد در گفت و گو هایــی که معاونــت امورهنری با 
رئیــس صنــدوق اعتباری هنر داشــته اســت، هر دو 
طرف برای بهتر شــدن شرایط هنرمندان موسیقی 
اقــوام ایــران بــه لحاظ پوشــش بیمــه ای و شــرایط 
حرفــه ای، اظهار آمادگی کرده اند تا شــاهد اتفاقات 
بهتری برای هنرمندان موســیقی نواحی کشــورمان 
باشــیم. نکته دیگــر اینکه قرار اســت در دوره جدید 
مدیریــت انجمن موســیقی ایــران، کارهــای خوبی 
بــرای ایــن گونه از موســیقی انجــام بگیــرد و یکی از 
برنامه هایی که در ســال جدید پیش بینی کرده ایم، 
توجه به بخش تولید آثار پژوهشی در حوزه موسیقی 
نواحی ایران اســت؛ آثاری که به  صورت شــفاهی در 
ســینه این هنرمندان حفظ شده و لازم است هرچه 
سریع تر ثبت و ضبط شوند تا این هنرمندان شریف 

و دســت کم نســل قدیمی و پیشکســوت آنها که در 
میان ما هســتند، تجربیات و دانش خود را به نســل 
جدیــد منتقل کنند. لذا بــا برنامه ریزی هــای انجام 
گرفته تا پایان ســال جاری، شــاهد تولیــدات تازه ای 

درحوزه موسیقی اقوام ایران خواهیم بود.
ë  چــه دســتگاهی  ردیــف  موســیقی  بخــش  در 

برنامه هایی دارید؟ طی سال های گذشته جشنواره ای 
با عنوان موسیقی کلاســیک ایرانی برگزار می شد که 
دوره ســوم آن به دلیل شــیوع کرونا متوقف شد. دفتر 

موسیقی در این زمینه چه برنامه هایی دارد؟
قبــل ازحضور مــن در دفترموســیقی، دو دوره از 
جشنواره موسیقی کلاسیک ایرانی، برگزار شده بود 
و بعد از عهده دار شــدن این مســئولیت، در جریان 
زحمــات و توضیحــات دبیــر اجرایــی و دبیــر هنری 
این جشــنواره قــرار گرفتــم و برایــن بــاورم در تنوع 
جشــنواره های موســیقی کشــورمان، جــای این نوع 
جشــنواره خالی اســت، بنابراین ســال 1399و 1400 
تصمیــم به ادامه برگزاری این جشــنواره داشــتیم، 
حتی دبیر و هیأت انتخاب و شــورای سیاســتگذاری 
آن مشــخص و معرفــی شــدند و با اعــلام آمادگی 
بوشــهر، ایــن اســتان میزبــان جشــنواره موســیقی 
کلاسیک ایران شد، اما به دلیل شیوع بیماری کرونا 
و برگزاری انتخابات، عملًا امکان برگزاری آن فراهم 
نشد، گرچه درهمان مقطع زمانی تصمیم گرفتیم، 
زحمــات شــورای سیاســتگذاری و دبیرجشــنواره را 
حفظ کنیم تا مجدداً اگر شرایط برگزاری آن فراهم 
شــد، از نقطه ای که کارها متوقف شــده ادامه یابد و 
امیدواریــم بتوانیم این جشــنواره را دریک زمان و با 

برنامه ریزی مناسب برگزار کنیم.
ë  در بخــش موســیقی پاپ، چــه رویکــردی خواهید

داشت؟
طــی دو دهــه اخیر بــا نگاه به آرشــیو نشــریات، 
ســایت ها و رســانه ها خواهیــد دیــد، موضــوع متن 
درموســیقی پاپ، همواره بحث داغی بوده اســت. 
برخــی معتقدنــد درایــن مــدت زمــان، متــون بــه 
جهت کیفی افت بســیاری داشــته اند.این موضوع 
دســتمایه گفت و گو ها و آســیب شناســی فراوان در 
دفتر موســیقی بوده است ، اگر این موضوعات را با 
تهیه کننــدگان و خواننده ها، مطــرح کنید، خواهند 
گفــت ســلیقه مــردم بــه ســمت ادبیــات عامیانــه 
و فضایــی از ایــن دســت، رفتــه اســت و می گوینــد 
همه مــوارد ازجملــه ترانه ها هــم متأثــر از ادبیات 
روزمــره و عامیانه جامعه خواهد بود، اما در مقابل 
عده ای مخالف این ایده و نظر هســتند و معتقدند 
تولیدکننــدگان، ســلیقه جامعــه را تغییــر داده اند.

براین اســاس، اینکه گفته می شــود، ســلیقه و میل 
عامه مردم به متون عامیانه تر و سطحی تر نزدیک 
شــده درســت اســت یا اینکه تولید کننــدگان ذائقه 
مردم را تغییر می دهند، مناقشــه و مجادله ای بین 
طرفیــن باقــی مانــده اســت. در این بیــن، اعضای 
شــورای شــعر و ترانه  بر این باورنــد تولیدکنندگان 
از آثــار ترانه ســراهای حرفه ای کمتــر بهره می برند 
و اغلــب متن هــای بــه کار گرفتــه شــده، متــون و 
کلماتــی هســتند که روی ملــودی  تنظیم شــده اند. 
لــذا عمدتاً در قالب شــعر و ترانه نبــوده و با کلامی 
مواجــه هســتیم کــه روی ملــودی چیــده و تنظیــم 
شــده اســت،بنابراین آثار و اشــعار ترانه ســراهایی 
که به شــکل حرفه ای فعالیت می کنند، متأســفانه 
کمتر مورد اســتفاده قــرار می گیرند و جالب اســت 

بدانیــد خــود خواننــده عــلاوه براینکــه کار تنظیــم 
ملــودی و نهایی کــردن قطعه را بر عهــده دارد، در 
اکثر مــوارد کلام ترانه را هم خودش تنظیم می کند 
و طبیعی است ،چون با قواعد شعر و ترانه آشنایی 
نــدارد. به جهت فنی آنچه که می شــنویم، با قواعد 
شــعر و ترانه فاصله بســیاری دارد، امــا علاوه براین 
مســأله فنی و دوری متــن ازقواعد شــعر و ترانه، به 
جهــت محتوایــی هم آنچــه که بــه دفتر موســیقی 
ارائه می شود به ادبیات روزمره و عامیانه نزدیک تر 
اســت و از ســویی عامیانه گرایی و ادبیات روزمره در 
ترانه هــا افزایــش پیــدا کرده اســت. بدیــن لحاظ به 
جهت فنی با متونی مواجه هستیم که کمتر از قواعد 
شــعر و ترانه بهره می برد و به جهت محتوا و کیفی 
هــم، ادبیــات روزمره و زودگذر را شــامل می شــود و 
همچنین به لحــاظ محتوایی کلام فاخر محســوب 
نمی شــوند. دراین میان شــورای شعر و ترانه و کلام 
دفتــر موســیقی با دو آســیب جــدی مواجه بــوده و 
طبیعی است هر چه تلاش کنند نمی توانند رضایت 

شنونده و مخاطب حرفه ای را فراهم کنند.
دفتــر موســیقی به صــورت روزمــره و هفتگی در 
گفت و گــو با خواننده ها ، ترانه ســرا ها و شــرکت ها و 
تهیــه کننده ها اســت و برای اینکه ســطح محتوایی 
آثــار ارتقــا پیدا کند، مکــرر توصیه می کنیــم از ترانه 
سراهای حرفه ای تر استفاده شــود. براین اساس در 
ســال 1401 شــورای شــعر و ترانه و کلام درنظر دارد 
برای ترانه سراها و خواننده هایی که در شرکت ها کار 
تولید موسیقی انجام می دهند، کارگاه های آموزشی 
برگزار کند تا در کنار استادان شعر و ترانه، یک اقدام 
مثبــت و ایجابی رو به جلو داشــته باشــیم. از ســوی 
دیگــر تقاضــای دفتر موســیقی این اســت کــه ترانه 
سراهای توانمند و قدرکشورمان، ترانه هایی با حفظ 
سلیقه روز و در عین حال به جهت فنی و محتوایی 
ســالم بســرایند و بیشتر احســاس تکلیف کنند و در 

میدان باشند. 
ë  ًاما این شبهه هم ایجاد شده که دفتر موسیقی تقریبا

همسو با ذائقه جامعه اســت و این مجوز ها براحتی 
صادر می شود.

اگــر پــای صحبــت تهیــه کننده هــا  یــا گروه هــا 
از  کــه  گفــت  خواهنــد  بنشــینید،  خواننده هــا  و 
ســختگیری های شــورای شــعر و ترانه و کلام، دفتر 
موســیقی گله مند هســتند، چرا کــه آثار بســیاری از 
آنها ممکن است در شورای شعرتأیید نشود. براین 
اســاس در موضــوع متن و محتوا خصوصــاً در گونه 
موسیقی پاپ لازم است به کمک رسانه ها و حتی در 
حلقه های کارشناسی گفت و گوهای بسیاری صورت 
بگیرد تا به نقطه مناسبی دست یابیم ،به این علت 
که دفتر موسیقی از یک سو مواجه با شعرا و ادبایی 
اســت که معتقدند کیفیت متن در حوزه موســیقی 
مناسب نیســت و از یک سو شرکت ها، خواننده ها و 
گروه های هنری، دفتر موســیقی را مورد ســؤال قرار 
مــی دهند که ســختگیری های بیــش از حد صورت 
می گیرد و معتقدند این ســلیقه عامه مردم است و 
باید به آن احترام گذاشــت و این سبک کارها تولید 

شود.
ë  آیــا این امکان وجــود دارد که جشــنواره ای رقابتی

در ژانرموســیقی پــاپ برگزار شــود، تــا بدین جهت 
در بخــش محتــوای ترانه هــا و حتی بخــش اجرایی 
و پوشــش خواننده هــا نظــارت و ســاماندهی بهتر و 

بیشتری صورت بگیرد؟
ایــن پیشــنهاد جــزو مــوارد خــوب و رو بــه جلو 
اســت. من بر این بــاورم جایزه باربد در جشــنواره 
موســیقی فجر که درحال حاضردر بخش بهترین 
آلبوم هــای یــک ســال گذشــته برگــزار می شــود و 
توســط خــود هنرمندان داوری می شــود، در ســایر 
حوزه هــا هــم ایــن جایــزه می توانــد تســری پیــدا 
کنــد، ازجملــه موســیقی پــاپ، یــا اینکــه موضوع 
آهنگســازی و تنظیــم ترانــه بــرای موســیقی پاپ 
دســتمایه یــک جشــنواره قــرار بگیــرد و خروجــی 
و  باشــد  انبــوه  و  کیفیــت  بــا  تولیــدات  جشــنواره 
انگیزه ای باشد تا شرکت ها برای تولید ترانه خوب 
هزینــه بیشــتری داشــته باشــند ،زیرا جــای هزینه 

کردن برای ترانه خوب بسیار خالی است.
اســت در جشــنواره  اینکــه خــوب  نکتــه دیگــر 
موســیقی فجــر قطعاتــی در گونه هــای مختلــف، 
شــنیده و اجرا شــود که برای اولین باربــرای ارائه در 
این جشــنواره سروده و آماده شــده  و لازمه آن، این 
است که در شورای سیاستگذاری جشنواره فجر، این 

موضوع مطرح و درباره آن گفت و گو شود.

محمد اللهیاری مدیرکل دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در گفت و گو با »ایران« از مباحث و   مشکلات  حوزه موسیقی  و برنامه های تازه این دفتر می گوید 
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موسیقی 

دفتر موسیقی نسبت به قیمت بلیت 
های کنسرت بی تفاوت نبوده و نیست و 
همچنان در تلاش هستیم نقش مؤثری 
داشته باشیم تا قیمت گذاری عالانه ای 

صورت پذیرد.
صــدور مجــوز در کل کشــور بر اســاس 
آیین نامه نظارت بر انتشار و اجرای آثار 
موســیقایی اســت و در ایــن آیین نامه 
پیــش بینی شــده در چه شــرایطی یک 

اجرای صحنه ای ملغی شود. 
دامنه احکام بــرای هنرمندانی که پلی 

بک خوانی می کنند متفاوت است. 
جــای هزینه کــردن بــرای ترانــه خوب 

خالی است. 
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